
Verslag 
Commissie voor Grensoverschrijdende Verstandhouding 

16 Oktober 2023, ZooParc Overloon 
 
Aanwezig:  
Leden: Marieke Moorman (Gemeente Land van Cuijk, voorzitter), Merel Balduk (Gemeente 
Renkum), Christian Boßmann (Stadt Xanten), Katja Maria Eggers (Bezirksregierung 
Düsseldorf), Gerd Engler (Kreis Kleve), Sander van der Goes (Gemeente Nijmegen), Edwin 
Tiggers (Gemeente Lingewaard),Sijmen Versluijs (Gemeente Beuningen) 
Euregio Rijn-Waal: Andreas Kochs, Svenja Arntz, Heidi de Ruiter 
 
Verontschuldigd:  
Ralf Berensmeier (Kreis Wesel), Ferdinand Böhmer (Gemeinde Kranenburg), Sjaak Böhmer 
(Gemeente Montferland), Sjoerd van der Meer (Gemeente Renkum), Kimberley Marron 
(Gemeinde Weeze), Sigrid Mölleken (Stadt Rees), Manon Pelzer (Gemeente Bergen), 
Norbert Spinrath (LVR), Thomas Susen (Stadt Duisburg) 
 
 
Punt 1  Opening en begroeting 
Mevrouw Moorman (Gemeente Land van Cuijk) opent de vergadering en heet alle 
aanwezigen van harte welkom in Overloon, dat ligt in haar gemeente. Zij geeft aan, dat dit de 
eerste vergadering van de commissie van grensoverschrijdende verstandhouding op locatie 
is, die zij voorzit en stelt daarom voor om met een korte voorstelronde te beginnen.  
 
Er zijn geen aanvullingen m.b.t. de agenda, deze wordt aldus ongewijzigd vastgesteld. 
 
 
Punt 2   Vaststelling verslagen van de vergaderingen d.d. 17 april 2023, 8 mei 
  2023 en 28 augustus 2023 
Met betrekking tot de verslagen van 17 april 2023, 8 mei 2023 en 28 augustus 2023 zijn er 
geen opmerkingen of wijzigingsvoorstellen. 
 
Besluit: 
Het verslag van de vergadering d.d. 17  april 2023 wordt ongewijzigd vastgesteld.  
Het verslag van de vergadering d.d. 8 mei 2023  wordt ongewijzigd vastgesteld.  
Het verslag van de vergadering d.d. 28 augustus 2023  wordt ongewijzigd vastgesteld. 
 
 
Punt 3  GROS NL-NRW 
Punt 3a Grenslandagenda 2024 
Op verzoek van de voorzitter licht mevrouw De Ruiter (Euregio Rijn-Waal) dit agendapunt 
toe. Zij geeft aan, dat de conceptagenda inmiddels bekend is. De agenda bevat dit jaar 5 
doelen. Dit is beduidend minder dan in de voorgaande jaren. Uit de evaluatie van de eerste 
grenslandagenda´s bleek dat het grote aantal doelstellingen er niet toe leidde, dat deze 
daadwerkelijk in een jaar gerealiseerd konden worden. Daarom is nu voor een compactere 
agenda gekozen, zodat de kans groter is, dat de gestelde doelen ook daadwerkelijk 
gerealiseerd kunnen worden. Op de agenda zullen naar alle waarschijnlijkheid de volgende 
doelen komen: 

• Inrichting van contactpunten voor euregionaal onderwijs (bij de Euregiosecretariaten) 
• Ontwikkeling netwerk van Euregioprofielscholen ook aan de Nederlandse zijde van 

de grens 
• Evaluatie van de adviesstructuur en van de financiering van de GrensInfoPunten met 

als doel de continuïteit van de dienstverlening van de GrensInfoPunten te 
garanderen. 



• Inventarisatie van kansen en uitdagingen met betrekking tot de grensoverschrijdende 
inzet van Duitse en Nederlandse ambulances  

• Inventarisatie mogelijkheden voor het oprichten van een netwerk van grensliaisons bij 
de desbetreffende veiligheidsinstanties voor de grensoverschrijdende 
rampenbestrijding.  

Punt 3b Grenslandconferentie 6 december 2023 
Mevrouw de Ruiter verwijst met betrekking tot dit agendapunt naar de meegestuurde 
toelichting. Zij geeft verder aan dat de vooraankondiging inmiddels verstuurd is Mochten de 
commissieleden de vooraankondiging niet hebben ontvangen, verzoekt zij dit door te geven, 
zodat de desbetreffende personen alsnog op de genodigdenlijst geplaatst kunnen worden. 
Men streeft ernaar om uiterlijk eind oktober de uitnodiging te versturen. 
 
Besluit: 
De agendapunten 3a en 3b worden ter kennisgenomen. 
 

Punt 4  Interreg VI A Deutschland-Nederland 
Punt 4a Stand van zaken Interreg VI A Deutschland-Nederland 
Op verzoek van de voorzitter licht de heer Kochs (Euregio Rijn-Waal) dit agendapunt kort 
toe. Hij geeft aan, dat van de projecten die in de digitale commissievergadering zijn 
behandeld de projecten B Bold Minds, Imagination, RegioClip en Open Grensland zich nog 
in de goedkeuringsprocedure bevinden. De hoop is dat deze projecten binnenkort 
goedgekeurd kunnen worden.  

De vijf projecten Kleinprojectenfonds, De Rijn Verbindt, Euregio Mobility, TRAM en 
Grenzeloos Landschap zijn inmiddels al goedgekeurd en zijn volop actief. Zo vond op 12 
oktober de kick-off van De Rijn verbindt plaats. Ook binnen de prioriteiten 1 en 2 zijn al 
diverse projecten goedgekeurd. Desalniettemin is het programmabreed een uitdaging om 
voldoende projecten goedgekeurd te krijgen. Mochten er over drie jaar niet voldoende 
middelen zijn besteed, kan het zijn dat er geld terugvloeit naar Brussel, dit wil men 
voorkomen. Het Regionale Programmamanagement bij de Euregio Rijn-Waal is sinds begin 
oktober weer volledig bezet en zij willen zich nu ook sterker op de acquisitie van nieuwe 
projecten richten. Er bevinden zich op dit moment 15 projecten in ontwikkeling. Dat is 
positief.  

Punt 4b Stand zaken kleine projecten Kleinprojectenfonds 
Op verzoek van de voorzitter licht mevrouw Arntz (Euregio Rijn-Waal) dit agendapunt kort 
toe. Zij geeft aan dat het KleinProjectenFonds de opvolger van People to People is. Kleinere 
projecten op het gebied van people to people, educatie, health en governance kunnen 
binnen het KPF net als voorheen een subsidie van max 50% en max. 25.000 euro 
aanvragen. Nieuw is dat deze projecten achteraf geen facturen en betalingsbewijzen hoeven 
te overleggen. Het subsidietraject is hierdoor sterk vereenvoudigd.  

Op dit moment zijn er 6 KPF-projecten goedgekeurd. De eersten sluiten af in december. 
Daarnaast zijn er veel ideeën en bevinden zich diverse projecten in de aanvraagfase.  

Punt 4c Stand van zaken mini-projecten Kleinprojectenfonds 
Met betrekking tot de mini-projecten geeft mevrouw Arntz aan, dat deze projecten in de 
nieuwe subsidiefase een vast bedrag van 750 euro ontvangen, ook deze projecten hoeven 
geen facturen en betalingsbewijzen te overleggen. Inmiddels zijn er al 55 mini-projecten 
goedgekeurd en er komen veel aanvragen binnen, ook voor scholierenuitwisselingen. Het 
coronaeffect is hier inmiddels niet meer voelbaar. 

Edwin Tiggers (Gemeente Lingewaard) vraagt na wie de 750 euro aan kan vragen, alleen de 
organiserende partij of ook de deelnemende partijen bij bijvoorbeeld een sporttoernooi. 
Mevrouw Arntz geeft aan, dat dit alleen door de organiserende partij gedaan kan worden. De 



heer Tiggers geeft de overige commissieleden de tip mee om bij eventuele aandacht voor 
het KPF hier op te wijzen en voor vragen aan de Euregio door te verwijzen, zodat er geen 
verkeerde verwachtingen gewekt worden. 

Besluit: 
De agendapunten 4a t/m 4c worden ter kennisgenomen. 
 

Punt 5  Evaluatie nieuwe structuur commissievergaderingen 
De voorzitter leidt het onderwerp kort in en geeft het woord vervolgens aan de heer Kochs 
voor een uitgebreidere toelichting.  
 
In de afgelopen Interreg-periodes presenteerden de Interregprojectaanvragers hun 
projectvoorstellen in de fysieke commissievergaderingen. Daartoe werden zij en uitgenodigd 
voor de inhoudelijke commissie en de commissie voor financiën en projecten. Vervolgens 
brachten de commissies via het Dagelijks Bestuur een advies uit aan de Euregioraad ten 
aanzien van de standpuntbepaling door de Euregio Rijn-Waal. Deze werkwijze was mogelijk 
doordat de aanvraagprocedure minder strenge tijdpaden kende.  
 
Met ingang van de subsidieperiode Interreg VI A hebben alle Interregpartners, waaronder de 
Euregio Rijn-Waal na indiening in de periode van 18 weken tot besluitvorming een tijdvenster 
van drie weken om hun standpunt te bepalen. Dit heeft er toe geleid, dat de tot dan toe 
gebruikelijke procedure standpuntbepaling moest worden herzien. Er is voor gekozen om de 
uiteindelijke standpuntbepaling van de Euregioraad naar het Dagelijks Bestuur te delegeren. 
De commissies behouden hun adviserende rol. Hiertoe worden per Interregronde twee 
gezamenlijke digitale vergaderingen georganiseerd (grensoverschrijdende verstandhouding 
en financiën en projecten voor de prioriteiten 3 en 4 en economische aangelegenheden en 
financiën en projecten voor de prioriteiten 1 en 2).  
 
In april is toegezegd om deze structuur met de commissies te evalueren. De bedoeling is om 
hier vandaag een eerste aanzet toe te geven. De deelname aan de digitale gezamenlijke 
commissievergaderingen laat een stijgende lijn zien. De deelname aan de fysieke 
vergaderingen is nog niet weer op het peil van voor Corona. De vraag is hoe de 
commissieleden dit zien.  
 
De heer Versluijs (Gemeente Beuningen) geeft aan, dat het digitale format voor de 
besluitvorming over de Interregprojectaanvragen goed werkt, er is ook digitaal een goede 
discussie mogelijk. Daarnaast is het ook praktisch, omdat men geen reistijd heeft. Wel is de 
mix tussen digitale en fysieke vergaderingen belangrijk. De heer Tiggers stemt hiermee in en 
geeft aan dat het een overweging waard is om de vergaderingen naar de avond te 
verplaatsen, omdat veel raadsleden overdag een reguliere baan hebben, die deelname soms 
moeilijk maakt. Mevrouw Eggers (Bezirksregierung Düsseldorf), de heer Engler (Kreis Kleve)  
en de heer Boßmann (Stadt Xanten) zijn ook voor een combinatie van beide 
vergadervormen. Ook zij noemen de tijdsbesparing bij de digitale vergaderingen als 
belangrijk pluspunt. Mevrouw Balduk (Gemeente Renkum) geeft aan, dat de digitale 
vergaderingen prima werken voor de projectpresentaties. Daarnaast hecht zij veel waarde 
aan de twee fysieke vergadermomenten. Men leert zo het gebied beter kennen en komt 
beter met elkaar in contact. Dit wordt door alle aanwezigen beaamt.  
 
Mevrouw Moorman bedankt de commissieleden voor hun inschatting en geeft aan dat dit 
onderwerp deze week ook in de beide andere commissies geagendeerd is.   

Besluit: 
De ervaringen van de drie commissies worden door het Dagelijks Bestuur besproken. Er 
volgt een terugkoppeling naar de commissies over de verdere voortgangswijze.  
 



Punt 6  Mededelingen / Rondvraag 
Punt 6a Euregionale scholenwedstrijd 
Punt 6b Kick-off ERMWIC 
Punt 6c Eindejaarsbijeenkomst 
Punt 6d Vergaderschema 2024 
Er zijn geen vragen of opmerkingen met betrekking tot agendapunt 6a t/m 6d.  

Besluit: 
De agendapunten 6a t/m 6d worden ter kennisgenomen. 

 
Rondvraag 
Sander van der Goes (Gemeente Nijmegen) geeft aan, dat de Gemeente Nijmegen samen 
met de Gemeente Arnhem voornemens is om in de Euregioraadsvergadering van 23 
november a.s. de Euregio Rijn-Waal te verzoeken een informatiebijeenkomst rondom het 
thema groene waterstof te organiseren. Dit omdat er veel over dit onderwerp gesproken 
wordt, men echter niet weet of dit ook grensoverschrijdend kansrijk zou kunnen zijn. Graag 
hoort hij ook de mening van de commissieleden over dit onderwerp. 
 
De commissieleden kunne zich in dit voorstel vinden. De heer Tiggers en de heer Versluijs 
doen de suggestie om ook de Groene Metropoolregio Arnhem Nijmegen hier in een 
vroegtijdig stadium bij te betrekken.  
 
De heer Kochs geeft aan dat het secretariaat het voorstel graag op de agenda voor de 
Euregioraad zet. Het is een actueel onderwerp, dat ook in het kader van de 
Grenslandagenda is gethematiseerd. Met name groene waterstof is heel interessant. 
Vervolgens bericht hij kort over een bijeenkomst rondom dit thema, die 
Wirtschaftsförderungsgesellschaft Kreis Kleve enkele weken geleden heeft georganiseerd. 
Hier waren ook enkele Nederlandse deelnemers aanwezig en men gaf aan, dat het 
belangrijk is om het thema hier ook de grens over te trekken.  
 
Mevrouw Moorman geeft aan, dat waterstof ook een mogelijk thema was binnen RegioClip. 
Zij raadt aan om hierover contact op te nemen met Rüdiger Wenzel van de Stadt Goch.  
 
Herr Engler vindt het ook een goed idee, ook met het oog op de internationale firma 
Wystrach uit Weeze, die transportmogelijkheden voor waterstof ontwikkelt.  
 

Punt 7  Presentatie Interreg VI A KPF-project “Op avontuur – de wilde kant van 
  de Duits-Nederlandse grens”  
De voorzitter geeft aan dat, de geplande projectpresentatie in verband met de onverwachte 
afwezigheid van de projectpartner helaas niet kan plaatsvinden. In plaats daarvan geeft 
mevrouw Arntz een korte toelichting op het project en laat digitaal enkele eerste 
projectresultaten zien, zoals een dierentuinbingo, dat in beide dierentuinen, ook in 
groepsverband, gespeeld kan worden. Het project kent een looptijd van ca. een jaar. Naast 
eductief materiaal willen de dierentuinen ook personeel uitwisselen en een strategisch plan 
opstellen, hoe beide dierentuinen meer bezoekers uit het buurland kunnen trekken.  

Dierverzorger Max geeft vervolgens een presentatie over de geschiedenis en hoe ZooParc 
zich heeft ontwikkeld tot een moderne dierentuin, die een bijdrage levert aan de 
managementprogramma’s en samenwerkt met bijvoorbeeld EAZA. Binnen EAZA wisselen 
dierentuinen in Europa diersoorten uit. 

Mevrouw Moorman bedankt dierverzorger Max voor de zeer interessante presentatie. Zij kijkt 
uit naar de rondleiding door gids Ton, omdat dit ook voor haar de eerste keer is, dat zij het 
park bezoekt.  



Besluit: 
Dit agendapunt wordt ter kennis genomen. 
 
 
Punt 8  Sluiting 
De voorzitter bedankt alle aanwezigen voor hun constructieve bijdrage en sluit de 
vergadering.  

Aansluitend nemen de aanwezigen deel aan een onderhoudende rondleiding door ZooParc 
Overloon. 

 
19 oktober 2023, Heidi de Ruiter 


